
اقتصادی 6

گروه اقتصادی - ایمان جمالی بیان 
کرد: بخش کشاورزی همواره با مشکلات 
عدیــده ای روبرو بوده اســت اما در برهه 
کنونی مهم ترین مشــکل کشاورزان عدم 
ثبــات در بحــث اقتصاد کلان اســت که 
همواره این بخش را با نوســانات شدیدی 

روبرو ساخته است.
جمالی در حاشیه دیدار مدیر سازمان 
تعاون روستایی استان هرمزگان با ریاست 
اتاق بازرگانی بندرعباس، اظهار داشــت: 
دستیابی به بازارهای هدف مستلزم رعایت 
استانداردهای منطبق با نیازهای آن کشور 

اســت.وی بهترین راه حل برای به حداقل 
رســیدن مشکلات بخش کشــاورزی را 
اســتفاده از راه حل های میان مدت عنوان 
کرد و افزود: تشکیل کنسرسیوم صادراتی 
برای محصولات کشاورزی بهترین راه حل 
موجود است که مذاکرات برای تحقق آن در 
حال انجام است.جمالی ادامه داد: حضور 
موفــق در حوزه صــادرات محصولات 
کشاورزی منوط به تشکیل کنسرسیوم و در 
نهایت هلدینگ های تجاری در هرمزگان 
اســت.وی عدم توجه به برندسازی، بسته 
بندی و سایز بندی محصولات کشاورزی 

از مشــکلات و موانــع مهــم در بخش 
صادرات محصولات کشــاورزی عنوان 
کرد و افزود: علی رغم پیگیری های مکرر 

فعالان اقتصادی هنوز در این زمینه قوانین 
مشــخصی وجود ندارد. رییس کمیسیون 
کشــاورزی اتاق بازرگانــی بندرعباس 

تقویت بازار داخلی را یکی از راه های حل 
های میان مدت برای به حداقل رســاندن 
مشکلات فروش محصولات کشاورزی 

و حذف واســطه ها عنوان کــرد و افزود: 
در حال حاضر قدرت خرید مردم بســیار 
کاهش یافته است و چرا نباید در بسته های 

حمایتی از محصولات کشاورزی استفاده 
شود که سازمان تعاون روستایی می تواند 
با ظرفیت هایی که در خود دارد جای خالی 
محصولات کشــاورزی را در بسیاری از 
بخش های داخلی استان پر نماید. جمالی 
تصریــح کرد: موفقیت در بازارهای هدف 
صادراتــی از جمله فرصت ویژه صادرات 
با کشور عضو اوراسیا منوط به ساماندهی 
صادرکنندگان در چهارچوب هلدینگ و 
کنسرســیوم است. نائب رییس کمیسیون 
کشــاورزی اتاق بازرگانی بندرعباس نیز 
در ادامه این نشســت بیان کرد: مشکلات 

اصلی کشــاورزان ما بعد از به دست آمدن 
محصولاتشــان پدیدار می شــود چرا که 
محصولات بدون الگــو و برنامه خاصی 
کشــت می شوند. فرحناز علوی بیان کرد: 
هیــچ برنامه و الگوی خاصــی و یا عامل 
بازدارنده ای برای بخش کشاورزی وجود 
ندارد و کشاورز بدون هیچ برنامه ای صرفاً 
کشــت خــود را انجام می دهــد که هیچ 
تناسبی با نیاز بازار نداشته و اینگونه است 
که کشاورز به واســطه دلال ها و فراوانی 
محصول دچار ضرر و زیان و نهایتاً بدهی 

می شوند.

رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق بازرگانی بندرعباس:

تشکیل کنسرسیوم صادراتی حلقه مفقوده بخش 
کشاورزی هرمزگان است

معاون امور معادن وصنایع معدنی سازمان صمت:

۲ پهنه اکتشافی معدنی در هرمزگان تعیین تکلیف شد

گروه اقتصادی -   »بیژن زنگنه« در جلســه 
علنی مجلس با بیان اینکه وزارت نفت در راستای 
اجرای سیاست های اقتصاد مقاومتی هشت محور 
اصلی را اجرا کرده گفت:  این هشت محور شامل 
افزایش ظرفیت تولید از میادین مشــترک نفت و 
گاز، دوری از خام فروشی و تکمیل زنجیره ارزش 
در صنایع پالایشی و پتروشیمی، توسعه گازرسانی، 
 افزایــش صــادرات محصولات پتروشــیمی و 
فرآورده هــای نفتی، حمایت از ســاخت داخل و 
شــرکت های دانش بنیان،  جمــع آوری گازهای 
همــراه نفت، ریل گذاری برای آینده صنعت نفت 
و مقابله با تحریم ها بوده است. وی با اشاره به اینکه 
برای توسعه میادین مشترک، اولویت بندی انجام 
شد،   افزود: به همه آنها پرداختیم و مهمترین میادین 
شامل میادین غرب کارون و افزایش ظرفیت تولید 
از پارس جنوبی بود.   به گفته زنگنه تولید از میادین 
غرب کارون از ۷ هزار بشــکه در روز در سال ۹۲ 
به ظرفیت ۴۰۰  هزار بشــکه در روز رسیده است. 
همچنین قراردادهای نفتی برای میادین مشــترک 

دیگر بسته شد.
ایران در پارس جنوبی از قطر جلوتر 

است
وی تاکید کرد:  ۱۷ فاز پارس جنوبی در دریا 
تمام شده و تنها یک پالایشگاه مانده که تاثیر زیادی 
در تولیــد ندارد و با این اقدامات تمدن صنعتی در 
این منطقه تکمیل شده اســت. وزیر نفت افزود: 
تولید ایران از پارس جنوبی در سال ۹۲ حدود ۲۸۰ 
میلیون متر مکعب در روز بود که این عدد اکنون به 
۷۰۰ میلیون متر مکعب رسیده است. اکنون تولید 
گاز ایران در پارس جنوبی از همسایه بیشتر است 
با اینکه حجم مخزن ما کمتر اســت. زنگنه گفت: 
ایران تا کنــون  ۱۵۰ میلیارد دلار در پارس جنوبی 

سرمایه گذاری کرده است.
 وی ادامــه داد:  طرح هــای دیگــری برای 
نگهداشت تولید از سال ۹۷ آغاز شده و ۲۳ قرارداد 
نیز به صورت ای پی ســی به امضا رســیده است 
که دو طرح آن توســط رئیس مجلس شــورای 
اســلامی، آغاز شد.   زنگنه با بیان اینکه خط لوله 
گوره جاسک برای تنوع مبادی صادراتی در دستور 
کار قــرار گرفت،   گفت: خط لوله هزار کیلومتری 
آخر امســال تمام می شــود و یک میلیون نفت از 
گوره به جاســک منتقل و صادر خواهد شد. وی 
ادامه داد:  گازرسانی صورت گرفته در کشور معادل 
۲.۶ میلیون بشــکه نفت است و اگر قرار بود این 
سوخت با فرآورده های نفتی تامین شود، لازم بود 
تا معادل ۱۰ پالایشگاه ۲۶۰ هزار بشکه ای در کشور 
احداث می شــد. اما این سوخت بدون آسیب به 

محیط زیست تامین شد.
به گفته وزیر نفــت، صنعت گاز و صنعت 

پتروشــیمی هر دو محصول جمهوری اســلامی 
هســتند، زیرا اگرچه در پیش از انقلاب در بخش 
نفت اقداماتی انجام شــده بود امــا صنایع گاز و 
پتروشیمی هر دو مولود جمهوری اسلامی هستند.
افزایش ۲۵ میلیون تنی ظرفیت تولید 

پتروشیمی در سال ۹۹
وی به جدایی از خام فروشی در صنایع نفت 
و گاز اشــاره کرد و گفت: در پتروشیمی توانستیم 
تولید را از ۵۶ میلیون تن در سال ۹۲ به ۶۶ میلیون 
تن در سال ۹۸ برسانیم و امسال نیز با بهره برداری از 
۱۷ طرح دیگر پتروشیمی ۲۵ میلیون تن به ظرفیت 
پتروشیمی ایران افزوده می شود. زنگنه ادامه داد:  تا 
پایان سال ۱۴۰۰ نیز ظرفیت تولید پتروشیمی ایران 
به ۱۰۰ میلیون تن در سال با ارزش ۲۵ میلیارد دلار 
می رســد. وی با بیان اینکه با جهش سوم در سال 
۱۴۰۴، ظرفیت تولید پتروشــیمی به ۱۳۳ میلیون 
تــن و ارزش آن نیز به ۳۷ میلیارد دلار افزایش پیدا 
خواهــد کرد، افزود:  این موضوع مورد توجه مقام 
معظم رهبری است. وزیر نفت با اشاره به افزایش 
ظرفیت پالایشــی کشور،   گفت: ظرفیت پالایشی 
کشور که در سال ۹۱ حدود ۱.۸ میلیون بشکه بود،   
اکنون به ۲.۱ میلیون بشــکه رسیده است، گفت: 
صادرات فرآورده های نفتی با توسعه پالایشگاه ها 
و همچنین بهبود گازرسانی در مقایسه با سال ۹۱، 

چهار برابر شده است.
دوری از خام فروشی

به گفته زنگنه، دوری از خام فروشــی و دور 
زدن تحریم ها را توانســتیم محقق کنیم.وی تاکید 
کرد: ظرفیت تولید بنزین ایران در سال ۹۱، حدود 
۵۲ میلیــون لیتر بوده که این عدد در ســال ۹۸ به 
۱۰۷ میلیــون لیتر افزایش پیدا کرده اســت.  وزیر 
نفت با اشــاره به اینکه طرح های ســیراف نیز در 
جریان اســت، ادامه داد: در طرح های نوسازی و 
بهسازی پالایشگاه های آبادان، تبریز، بندرعباس، 
اصفهان و پالایشگاه اراک نیز در دستور کار است. 
همچنین قانون حمایت از پتروپالایشــگاه ها نیز 
اجرایی شده است.وی افزود: دراجرای این قانون 
۲۰ طرح تعریف شده که شامل ۵ پالایشگاه نفتی 
و ۳ پالایشگاه میعانات گازی با ظرفیت ۱.۵ میلیون 
بشکه است که با سرمایه گذاری ۲۸ میلیارد دلاری 
محقق خواهد شــد. طرح هــای دیگر نیز مربوط 
به بهســازی پالایشگاه ها اســت و  ۷ میلیارد دلار 

سرمایه گذاری برای آن در نظر گرفته شده است.
زنگنــه گفــت:  در صنایع پایین دســتی 
پتروشیمی نیز ۵.۸ میلیارد دلار به پتروشیمی های 
پایین دستی از طریق بورس خوراک می دهیم. برای 
توســعه این صنایع نیز حاضریم تامین لایسنس، 

تامین بازار و تضمین خوراک را انجام دهیم.
به گفته وزیر نفت به دنبال آن هستیم تا صنایع 

پیشران پتروشیمی مجوز بگیرند و معافیت مالیاتی، 
تنفس خوراک و تســهیلات پلکانــی را در نظر 
گرفته ایم.   وی با اشاره به اینکه در صنایع پالایشی 
۵ میلیارد دلار فرآورده به صنایع پایین دستی عرضه 
می شود،  گفت:  این خوراک شامل نفتا، نفت سفید، 

 لوبکات،  وکیوم باتوم و ... می شود.

زنگنه توســعه گازرسانی را ابتکار مشترک 
مجلس و دولت دانست و افزود:  اکنون ۸۳ درصد 
جمعیت روســتایی و ۹۹ درصد جمعیت شهری 
و در مجموع ۹۴ درصد جمعیت کشــور به شبکه 
گاز متصل هستند.  وی ادامه داد: تعداد روستاهای 
گازرسانی شده از ۱۴ هزار روستا در سال ۹۲ به ۳۱ 

هزار رسیده در شرایط فعلی رسیده است تا پوشش 
گازرســانی را به ۹۵ درصد برســانیم. همچنین 

سوخت مایع نیروگاه از ۴۳ به ۱۰ درصد رسید.
ثبت رکورد صادرات ۸۰ میلیون متر 

مکعب گاز در روز
وزیــر نفت تاکید کرد: صادرات گاز طبیعی 

در این مدت ۲ برابر شــده است. در مواردی مانند 
پاکستان مشــکلات خارج از اراده ما بوده است. 
رکورد صادرات گاز امســال عدد ۸۰ میلیون متر 

مکعب در روز را نیز شکست.
وی گفت: یکی از بزرگترین صادرکنندگان 
فرآورده های نفتی شدیم و اینکار از طریق بورس 

انجام می شود. به گفته زنگنه صادرات پتروشیمی با 
وجود تحریم نسبت به پارسال بیشتر است،  هرچند 

که از نظر قیمت با افت همراه بوده است.  
زنگنه به موضوع جمع آوری گازهای همراه 
نفت اشاره کرد،  ادامه داد:   طرح بیدبلند خلیج فارس 
بزرگترین طرح کشــور برای جمع آوری گازهای 

همراه اســت . با هدف گذاری انجام شده، تا سال 
۱۴۰۱ همه گازهای همــراه فرآورش و خوراک 
پتروشیمی ها خواهد بود. وی به تحریم های نفتی 
نیز اشاره کرد و افزود:  تلاش زیادی برای دور زدن 
تحریم ها برای صادرات نفت انجام شده است. از 
هر کسی که امکان بوده از قرارگاه گرفته از نیروهای 

امنیتی و مجلس کمک خواستیم تا برای صادرات 
نفت کمک کنند. وزیر نفت گفت:  به دنبال راه هایی 
هســتیم تا بتوانیم راه های جدیــد برای صادرات 
مویرگی پیدا کنیم. اکنــون درگیر جنگ نابرابر و 
تجاوزگرانه علیه ملت ایران هستیم و انتظار داریم 

متناسب با این شرایط با ما برخورد شود.
مجوزهای تولید متانول قابل ابطال 

نبود
وی بــا بیان اینکه نفت از موتورهای محرک 
صنعت و پیمانکاری در کشور است،  تاکید کرد:  با 
تحرک در صنعت نفت، اشتغال در پیمانکاران ایجاد 
می شود البته منابع ما برای حرکت توسعه ای کفاف 
نمی دهد. زنگنه افزود:  ۴ سند برای ریل گذاری تا 
ســال ۱۴۲۰ آماده کرده ایم که شامل سند  سوخت 
حمل و نقل کشور، تراز مصرف و تولید گاز، سند 
تولید نفت و ســند تولید محصولات پتروشیمی 
اســت. وی در پاسخ به انتقاد از حجم بالای تولید 
متانول در کشــور،  گفت:  عمده مجوزهای متانول 
در دولت های نهم و دهم صادر شــده بود و امکان 
ابطال آنها وجود نداشت. با این حال از این طرح ها 
حمایت نکردیم و در نوبت دریافت وام از صندوق 

توسعه ملی قرار نداشتند.
وزیر نفت با تاکید بر اینکه متانول می تواند به 
پروپیلن تبدیل شود ، ادامه داد:  رسیدن به پروپیلن 
شبیه دستیابی به معدن طلا است زیرا در پایین دست 
آن دریایــی از فرصت های شــغلی و مصنوعات 
وجود دارد.وی افزود:  حدود ۴.۵ میلیون تن متانول 
تولید شــده در عسلویه به پروپیلن تبدیل خواهند 
شد. از ۳ میلیون تن متانول یک میلیون تن پروپیلن 
تبدیل می شود. پروپیلن تولید شده توسط خط لوله 
به شــمال فارس و از آنجا از مسیرهای مختلف به 
سایر نقاط کشور ارسال خواهد شد. طرحی نیز در 
بندر امیرآبــاد با ظرفیت۴۰۰ هزار تن پروپیلن در 

دست اقدام است.
قرارداد فــاز ۱۱ را نظــام جمهوری 

اسلامی امضا کرد
زنگنه با تاکید بر اینکه قرارداد فاز ۱۱ را نظام 
جمهوری اســلامی امضا کرد و امضای همه را در 
ایــن زمینه دارم، گفت: فاز اول فرزاد با ارزش ۲.۲ 

مییلیارد دلار در آینده امضا خواهد شد.  
وی با بیان اینکه بر اساس برنامه ششم توسعه، 
۲۰۰ میلیارد دلار باید در نفت سرمایه گذاری انجام 
شود، ادامه داد:  ۱۲۰ میلیارد دلار آن از منابع داخلی 
و ۸۰ میلیارد دلار آن یز از منابع خارجی خواهد بود.
وزیر نفت به قرارداد توســعه فاز ۱۱ با توتال 
اشاره کرد و افزود: در آن قرارداد برای فشارافزایی 
تولید گاز در پارس جنوبی نیازمند تکنولوژی بودیم 
و حتی چینی ها نیز این تکنولوژی را نداشــتند. با 
بازگشــت تحریم ها توتال و چینی هــا از قرارداد 

خارج شــدند و شــرکت پتروپارس بخش اول 
قرارداد را آغاز کرد.

به گفته زنگنه در هر فاز پارس جنوبی باید ۱ 
میلیارد دلار سرمایه گذاری برای جلوگیری از افت 

تولید هزینه شود.
وی بــا تاکید بر اینکه مســئولیت اجتماعی 
نفت را خودمان راه انداختیم،  گفت:  کارهای مهمی 

کردیم اما کافی نیست زیرا مشکل منابع داریم.
وزیــر نفــت با اشــاره به اینکــه در مقابل 
ترکمنستان مقاومت کردیم،  ادامه داد:  ترکمنستان 
گاز را قطــع کرد و مــا حاضر نبودیم امتیاز جدید 
بدهیم. بعد از آن به داوری مراجعه کرد و در جریان 
داوری نیز کمتر از طلب گذشته نصیبش شد. در این 

زمینه به جای تنبیه باید تشویق شویم.
وی غفلت از بهینه سازی را به دلیل تخصیص 
منابــع بــه یارانه ها عنوان کرد. زنگنه با اشــاره به 
اینکــه در صادرات گاز به عمــان تمام اختیارات 
برای لوله گــذاری در آب های عمیق را به قرارگاه 
ســپردیم،  افزود:  در کشور توانایی لوله گذاری در 
عمق هزار کیلومتر وجود ندارد. به گفته وزیر نفت، 
در وزارت نفت سی ان جی سوخت اصلی کشور 
است و اولویت دارد. وی با بیان اینکه جاسک هاب 
انرژی می شــود،  ادامه داد: ساخت پالایشگاه ها و 
پتروشیمی ها در این منطقه در دستور کار قرار دارد.
آمادگــی وزارت نفت بــرای تامین 

خوراک پالایشگاه های کوچک
زنگنه بــر تامین خوراک پالایشــگاه های 
کوچک تاکید کرد و گفت: هر کسی که از ما نفت 
خام و میعانــات می خواهد حاضریم به صورت 

قرارداد مستقیم و یا در بورس آن را تحویل دهیم.
وی تاکید کرد: امســال ۷ میلیون تن فرآورده 

نفتی در بورس انرژی فروخته شده است.
زنگنــه ادامه داد: ما در کشــور اتاق تاریک 
نداریم اما برای دشمنان این اتاق وجود دارد. وزیر 
نفت با اشاره به اینکه گازرسانی با قدرت انجام می 
شود،  گفت:  طبق مصوبات شورای اقتصاد هزینه 
هر انشــعاب نباید بیشتر از ۲۰ میلیون تومان شود 
اما در مناطقی این عــدد تا ۱۰۰ میلیون تومان نیز 
برآورد می شود.   وی با تاکید بر اینکه همه تحریمند، 
پتروشــیمی هم تحریم است،  افزود:  هر چه صادر 
می کنیم به اسم ایران نیست. البته توضیح برنامه های 
دور زدن تحریم،  توضیح نقشــه های عملیات در 
زمان جنگ اســت و تنها می توانیم دستاوردها را 

مطرح کنیم.
زنگنه با تاکید بر اینکه سهمیه بندی بنزین را 
مگر من لغو کردم؟ گفت: تک نرخی شدن بنزین 
در ســال ۱۳۹۴ تصمیم دولت بوده و مجلس هم 
مخالفتی نداشته و افزایش مصرف هم ناشی از آن 

نبوده است.

رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق بازرگانی بندرعباس گفت: تشکیل کنسرسیوم صادراتی حلقه مفقوده بخش کشاورزی هرمزگان است.

گروه اقتصادی - رییس ســازمان 
ملی بهره وری گفت: بهره وری دستگاه های 
آموزشــی وضعیت خوبی ندارد و تا پایان 
امســال برنامه ارتقای بهره وری دستگاه ها 
ارائه می شــود. مطابق بنــد »الف« ماده پنج 
قانون برنامه ششــم توســعه، دستگاه های 
اجرایی برای محور قراردادن رشد بهره وری 
در اقتصاد، باید ضمن اجرایی کردن چرخه 
مدیریت بهره وری در مجموعه و واحدهای 
تحت پوشــش خود، تمهیدات لازم برای 
عملیاتــی کردن این چرخــه با هماهنگی 
ســازمان ملی بهــره وری فراهم و گزارش 
ســالیانه خود را به سازمان ارائه کنند.در این 
راســتا رییس ســازمان ملی بهره وری روز 
دوشنبه در گفت و گو با ایرنا درباره وضعیت 
بهره وری دستگاه ها، گفت: هدف از اجرای 

چرخه مدیریت بهره وری، دستیابی به سهم 
بهره وری در رشــد اقتصادی است. »فاطمه 
پهلوانی« افزود: براین اساس اول آبان ۱۳۹۷، 
راهنمــای اجرایی بند »الف« ماده پنج قانون 
برنامه ششم توسعه کشور، از سوی معاون 
رئیس جمهوری و رییس ســازمان داری و 
استخدامی به دســتگاه های اجرای کشور 
ابلاغ شد. وی تصریح کرد: راهنمای اجرایی 
چرخه مدیریت بهره وری در دســتگاه های 
اجرایی در ۱۰ گام و هدفگذاری زمانی ۶ ماه 
تبیین شده است، اما چون هدفگذاری زمانی 
درست نبود بسیاری از دستگاه ها در این زمینه 
موفق نشدند. رییس سازمان ملی بهره وری 
اظهارداشت: برای ارتقای بهره وری، دستیابی 
به اهداف و انجام برنامه های پیش بینی شده، 
دســتگاه های اجرایی باید تا پایان خردادماه 

امسال برنامه های عملیاتی خود برای استقرار 
چرخــه مدیریت ارائه و اعتبــارات لازم را 
پیش بینی کنند. وی افزود: تخصیص اعتبار 
سه ماهه این برنامه منوط به ارسال گزارش 
عملکرد از سوی دستگاه های سازمان ملی 
بهره وری و ســازمان برنامه وبودجه و تایید 
عملکرد از سوی ســازمان ملی بهره وری 
اســت.پهلوانی با بیان اینکه حرکت  خوبی 
در بحث بهره وری دســتگاه های اقتصادی 
اتفاق افتاده اســت، گفت: دســتگاه های 
موضوع ماده سه قانون برنامه ششم توسعه 
که متولــی بخش های اقتصادی هســتند 
پیشــرفت خوبی داشتند. وی افزود: هدف 

ما این است که تا پایان امسال برنامه ارتقای 
بهره وری آنها را به هیات دولت ارائه دهیم.
رییس ســازمان ملی بهره وری با بیان اینکه 
در برخی دســتگاه ها بهــره وری همچنان 
وضعیت خوبی ندارد، گفت: انتظار بیشتری 
از دستگاه های آموزشــی، غیراقتصادی و 
فرهنگــی داریم.وی افزود: همچنین انتظار 
بیشتری از وزارت صنعت، راه و شهرسازی 
داریم و معتقدیم که دســتگاه های علمی و 
پژوهشــی همچون وزارت علوم، آموزش 
و پرورش و بهداشــت فعالیت جدی تری 
در موضوع بهره وری داشته باشند.پهلوانی 
با ارائه گزارشی از وضعیت استقرار چرخه 

بهره وری در دســتگاه های اجرایی گفت: تا 
کنــون از مجموع ۳۴ دســتگاه ملی، تعداد 
۲۴ دســتگاه وارد گام عملیاتی شده اند و از 
این میزان نیز ۲۲ دســتگاه وارد فاز استقرار 
چرخه بهره وری شده اند. وی اضافه کرد: در 
مجموع میزان پیشرفت کلی استقرار چرخه 
بهــره وری در دســتگاه های اجرایی بدون 
درنظــر گرفتن مولفه کیفیت ۴۷ درصد و با 
احتساب کیفیت استقرار چرخه ۳۴ درصد 
اســت.رییس سازمان ملی بهره وری گفت: 
وزارت جهاد کشاورزی جزو دستگاه های 
پیشــرو در استقرار چرخه بهره وری است، 
سازمان های ملی اســتاندارد، ثبت اسناد و 

املاک کشــور و انــرژی اتمی در رتبه های 
بعدی قرار دارند. وی افزود: وزاتخانه های 
دفاع و پشــتیبانی نیروهای مســلح، نیرو، 
کشــور، صنعت، ارتباطات، دادگستری و 
تعاون نیز در رتبه های بعدی استقرار چرخه 

بهره وری قرار دارند.

گروه اقتصادی - معاون امور معادن 
وصنایــع معدنی ســازمان صنعت، معدن 
وتجارت هرمزگان گفت: پهنه اکتشــافی 
کوشــاه احمدی در شهرستان حاجی آباد و 
پهنه بشــاگرد در استان تعیین تکلیف شده 
اســت. ابراهیم سعدینی با اعلام این خبر به 
رسانه ها افزود: پهنه اکتشافی کوشاه احمدی 
بــه وســعت ۲هــزار و ۱۷۷ کیلومترمربع 
و پهنه بشــاگرد به وســعت پنــج هزار و 
۶۶۹ کیلومترمربع توســط سازمان توسعه 
ونوســازی معادن وصنایــع معدنی ایران 

)ایمیدرو( با استفاده از فناوری های نوین در 
مقیاس ناحیه ای در دست مطالعه وپی جویی 
قرارگرفت. وی بیان داشت: با پایان مرحله 
شناســایی وپی جوی، برای محدوده های 
امید بخش تعیین شده درپهنه های یادشده 
جهت عملیات اکتشافی شامل فاز اکتشاف و 

تفظیلی پروانه اکتشاف صادر می شود. 
معاون امور معــادن وصنایع معدنی 
سازمان صنعت،معدن وتجارت هرمزگان 
اظهارداشــت: این محدوده ها به مساحت 
۱۲۹،۹۶کیلومترمربــع درپهنه اکتشــافی 

بشاگرد و سه محدوده امیدبخش به مساحت 
۲۳۸،۷۳کیلومترمربع در پهنه کوشاه احمدی 
قرار دارند. سعدینی گفت: براساس مطالعه 
اولیه پهنه های کوشــاه احمدی وبشاگرد 
بیشــتر از ظرفیت اکتشاف ذخایر کرومیت 

ومنگنز برخوردار می باشد. 
درج  از  پــس  یادآورشــد:  وی 
محدوده های امیدبخش در سامانه کاداستر 
معادن، بقیــه عرصه پهنه های اکتشــافی 
کوهشاه احمدی وبشــاگرد هشتم مهرماه 
امســال در ســامانه کاداســتر آزادسازی 

می شود. معاون امور معادن وصنایع معدنی 
هرمزگان از متقاضیان دارای صلاحیت فنی 
و مالی مورد نیاز خواســت: نسبت به ارائه 
درخواست پروانه اکتشاف در محدوده های 
یادشده با رعایت دستورالعمل ها و مقررات 
مربوطه از طریق ســامانه اینترنتی کاداستر 
به نشانی cadaster.mimt.ov.ir اقدام 
کنند. براســاس اطلاعات منتشره سازمان 
صنعــت، معدن و تجارت هرمزگان، تعداد 
۱۱۲ محدوده معدنی دارای پروانه اکتشاف، 
۲۵ معدن دارای گواهینامه کشــف و ۲۲۶ 

معدن دارای پروانه بهره برداری در این استان 
با مجموع ذخایر افزون بر یک و نیم میلیارد 
تن وجود دارد و حدود سه هزار نفر به طور 
مســتقیم در این معادن فعالیت می کنند. در 

هرمزگان می توان برای ۲۰ نوع ماده معدنی 
اکتشــاف انجام داد و معادن پایه این استان 
شــامل سنگ گچ، سنگ آهن، سنگ نمک، 

سنگ کرومیت و خاک سرخ است.

گروه اقتصادی - رییس اتاق بازرگانی 
تهران اظهار داشــت: نقدینگی که در حال 
حاضــر مهمترین بحث اختــلال در نظام 
اقتصادی است به آن می پردازم در چند ماه 
گذشته نقدینگی با رشد ۱۳.۸ درصد داشته 
اســت یعنی روزانه ۲ هــزار و ۲۰۰ میلیارد 

تومان بر حجم نقدینگی افزوده می شود.
مســعود خونســاری در جلسه اتاق 
بازرگانــی اظهار داشــت: نقدینگی که در 
حال حاضر مهمترین بحث اختلال در نظام 
اقتصادی است به آن می پردازم در چند ماه 
گذشته نقدینگی با رشد ۱۳.۸ درصد داشته 
اســت یعنی روزانه ۲ هــزار و ۲۰۰ میلیارد 
تومان بر حجم نقدینگی افزوده می شــود. 
و ۵ ماهــه ۳۴۰ میلیارد تومان اضافه شــده 
است. اگر به همین روال ادامه پیدا کند رشد 
نقدینگــی ۳۲ درصدی را پیش رو خواهیم 

داشــت و در پایان ســال ۸۰۰ هزار میلیارد 
تومان بر نقدینگی کشور اضافه خواهد شد.

خوانساری ادامه داد: این نقدینگی سر 
گــردان هر روز بــازاری را تحت تاثیر قرار 
می دهد. یک روز بازار سهام و روز دیگر بازر 
دلار  مسکن ارز خودرو و .... که در  روزهای 
اخیر ســکه، ماشین و دلار مورد حمله قرار 
گرفت. شــرایط واقعا بحرانی اســت و هر 
روز صبح که مردم از خواب بیدار می شوند، 
مهمترین معضل و مشکل شان این است که 
تا آخر وقت چــه اتفاقی در مورد قیمت ها 
می افتد.وی ادامه داد: در شرایط تورمی فعلی 
مهمترین بحثی که وجود دارد و اقدامی  که 
دولت باید صــورت دهد، آنکه دولت باید 
از افزایــش پایه پولــی جلوگیری کند چه 
به صورت مســتقیم که اخیرا هم بحث بر 
ســر دارایی های خارجــی بانک مرکزی 

می خواهنــد انجام دهنــد و یا تزریق منابع 
صندوق توســعه به بازار بورس هر کدام از 
اینها مجددا باعث افزایش پایه پولی می شود 
و تورم های افسار گسیخته ای را برای کشور 
ایجاد کند که تقاضای ما از دولت این است 
که این اتفاقات نیفتد و بیش از این بعید است 
که مردم تحمل گرانی و تورم را ادامه داشته 
باشند. رئیس اتاق ایران و تهران افزود: بحث 
دیگری که وجود دارد، بیش از ۴ ماه اســت 
که مهمترین وزارتخانه  محسوب می شود. 
در ســالی که جهش و تولید اســت انتظار 
می رود در این ســال با توجه به شعاری که 
نام گذاری شده است ما بتوانیم جهش تولید 
ایجــاد کنیم. از یک طرف تحریم های نفتی 

را داریــم و کل  تحریمــی که اقتصاد ایران 
با آن مواجه اســت،  حداقــل باید بتوانیم 
در بحــث صادرات غیرنفتی تلاش کنیم تا 
حدی کمبودها را جبران کنیم. اما متاسفانه 
وزارتخانــه ای که در حال حاضر مهمترین 
وزارتخانه به شمار می  آید بیش از ۴ ماه بدون 
وزیر است و تصمیمات که یا گرفته نمی شود 
یا تصمیماتی که گرفته می شود کارشناسی 
نیســت که عملا به تولید و صادرات لطمه 
می زند. خوانســاری ادامه داد:  در فصل اول 
مــا  ۴۵ درصد کاهش صادرات را پیش رو 
داشــته ایم و اگر با ایــن روش پیش رویم، 
درآمدی که می تواند تا حدی مشــکلات 
اقتصادی را حل کند دچار مشــکل خواهد 

شــد. در مهمترین زمانــی که ما نیاز به حل 
و فصل مشــکلات صادرات داریم، متوجه 
می شویم که تمدید صدور کارت بازرگانی 
از سامانه ای به سامانه دیگر انتقال پیدا کرده 
اســت. بهتر بود ابتدا در برخی از استان ها به 
صورت آزمایشی انجام می شد و سپس آن 
را به ســایر استان ها بسط می دادیم اما عملا 
نزدیــک به دوماه اســت کــه این موضوع 
واردکنندگان و صادرکنندگان را سر گردان 
کرده اســت. به طوری که ما روزانه بیش از 
۱۰۰ مراجعه کننده داریم که کالاهایشان در 
بنادر مانده و امکان ترحیص برایشان وجود 
ندارد و عملا کســی پاسخگو نیست. البته 
در مصاحبه ها گفته می شــود که مشکلی 

وجــود ندارد اما آنچه در عمل  مشــخص 
می شود و آنچه گفته می شود تفاوت دارد. 
وی در خاتمه افزود: از ریاســت جمهوری 
خواهشمندیم در این موقعیت که ما همه باید 
به صادرات با توجه به تحریم هایی که وجود 
دارد توجه داشته باشیم هر چه سریع تر وزیر 
را معرفی کنند و وزارتخانه بلاتکلیف نباشد.

رییس سازمان ملی بهره وری خبرداد:

ارائه برنامه ارتقای بهره وری دستگاه ها تا پایان امسال

رئیس اتاق بازرگانی تهران:

مردم تحمل تورم بیشتر را ندارند

وزیر نفت با اشاره به اینکه در نفت اتاق تاریک نداریم و اتاق تاریک برای دشمنان است،  گفت: اعلام برنامه های 
دور زدن تحریم، توضیح نقشه های عملیات در جنگ است.

 اتاق تاریک در نفت نداریم

ترانزیت ۲۰ هزار خودرو در نیمه نخست شهریور

بندرلنگه قلب ترانزیت خودروی ایران

معاون طرح و برنامه وزارت صمت:

صادرات غیرنفتی و مدیریت واردات 
موضوع اول وزارت  صمت است

گروه اقتصادی -مدیر بنادر و دریانوردی غرب هرمزگان از تخلیه و بارگیری حجمی 
افزون بر ۲۰ هزار دستگاه خودرو طی نیمه نخست شهریورماه در بنادر و دریانوردی بندرلنگه 
خبر داد و گفت: این بندر به عنوان قلب تپنده ترانزیت خودروی ایران و چهار راه ترانزیت 
خودرو به کشورهای آسیای میانه مورد توجه است. قاسم عسکری نسب با اشاره به ترانزیت  
۲۰هزار خودرو در نیمه نخســت شهریورماه سال جاری اظهار کرد: با بازگشایی مرزهای 
کشورهای آسیای میانه و الکترونیکی شدن مرزهای اقلیم کردستان عراق، ترانزیت خودرو 
در این بندر شــتاب گرفته است. عسکری نسب خاطر نشان کرد: ۲۰ هزار دستگاه خودرو 
طی نیمه اول شهریورماه امسال در بنادر و دریانوردی بندرلنگه تخلیه و بارگیری شد که این 
امر مبین این موضوع است که بندرلنگه بعنوان کانونی امن برای ترابری دریایی و زمینی این 
کالا به کشور های آسیای میانه محسوب می شود. وی افزود: تلاشهای کلیه ارگانهای همکار 
و کارگزاران بخش خصوصی جایگاه نخست از حیث عملیات ترانزیت خودرو را در بین  
دیگر  بنادر ایران به خود اختصاص داده اســت. این مقام مســئول با بیان اینکه به صورت 
میانگین روزانه ۲ هزار دستگاه خودرو از ۱۷ فروند شناور لندینگ کرافت و باری کوچک 
)دوبه( و یک فروند کشتی رو- رو در این بندر تخلیه می شود تصریح کرد:  همین امر سبب 
شده بندر لنگه روزانه پذیرای حدود ۲۰۰ دستگاه تریلر سواری کش و ۱۵۰ دستگاه کامیون 
جهت حمل این خودروهای ترانزیتی به کشــورهای آسیای میانه باشد. به گفته عسکری 
نسب استفاده از توان فنی ۲۳ شرکت کارگزار ترانزیتی، بهره گیری از موقعیت جغرافیایی 
و راهبردی و نیز ایجاد زیر ساخت ها و رو ساخت های لازم در این بندر، بستری مناسب 
را فراهم نموده تا به ازای هر سرمایه گذاری در این حوزه ، با ایجاد اشتغال ، معیشت ۳۰ تا 

۳۵ خانوار تامین شود.

گروه اقتصــادی - معاون طرح و برنامه وزارت صنعــت، معدن و تجارت گفت: 
مهمترین موضوع کشور در این شرایط تأمین ارز است، لذا موضوع اول وزارتخانه توسعه 
صادرات و مدیریت در واردات است. سعید زرندی در جمع رؤسای سازمان صنعت، معدن 
و تجارت منطقه ۳ )استان های قم، البرز، قزوین، مازندران، مرکزی و سمنان(  افزود: هر اقدام و 
فکری که برای توسعه صادرات و مدیریت واردات مفید و مؤثر باشد، باید پیگیری کنیم و ما از 
هر ایده ای در این خصوص استقبال می کنیم.وی تصریح کرد: جهت کاهش ارزبری، نهضت 
ساخت داخل در برنامه های وزارتخانه به طور جدی دنبال شد. معاون طرح و برنامه وزارت 
صنعت، معدن و تجارت اضافه کرد: ۱۴۲ محصول وارداتی مهم در بخش تولید شناسایی 
شده است و ما دو اقدام برای آن برنامه ریزی کرده ایم، اول تکمیل طرح های نیمه تمامی که 
این ۱۴۲ محصول را می خواهند تولید کنند و برنامه دوم سوق دادن سرمایه گذاران جدید به 
تولید این محصولات است.  با پیگیری های انجام شده و موافقت کمیسیون اقتصادی دولت 
محدودیت ها برای مشوق های صادرات مواد خام و کالاهای واسطه ای را تصویب کرد.  هم 
اکنون بیش از ۱۳ هزار طرح نیمه تمام بالای ۶۰ درصد پیشرفت فیزیکی در کل کشور وجود 
دارد که بر طبق بررسی های انجام شده مدت زمان اجرای این پروژه ها بالاست و باید استان ها 
تلاش کنند این زمان کوتاه تر شــود. معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت 
افزود: در طرح های مهم که منجر به کاهش ارزبری و یا قطع واردات می شود، باید استان ها 
با پیگیری و بررسی مشکلات واحد در سطح استان و یا ملی به اتمام سریع آن کمک کنند. 
زرندی همچنین در خصوص مسایل محیط  زیست گفت: ما ضمن تأکید فراوان به رعایت 
مسایل زیست محیطی معتقدیم، باید بازنگری در برخی از موضوعات محیط  زیست و تولید 
انجام شــود، چرا که برخی از این مقررات موانعی را برای تولید ایجاد کرده اســت. زرندی 
تصریح کرد: جمع بندی مجوزها و رویه های مخل بیرونی حوزه صنعت، معدن و تجارت و 

ارائه راهکارهای پیشنهادی را آماده کرده کردیم تا برای رفع آن اقدام نماییم.

وزیر نفت:

وزیــر نفــت با تاکید بر اینکــه متانول می تواند به پروپیلن تبدیل شــود ، ادامه داد:  رســیدن به پروپیلن شــبیه دســتیابی 
بــه معدن طلا اســت زیــرا در پایین دســت آن دریایــی از فرصت های شــغلی و مصنوعات وجــود دارد.وی افــزود:  حدود 
۴.۵ میلیــون تــن متانول تولید شــده در عســلویه به پروپیلن تبدیــل خواهند شــد. از ۳ میلیون تن متانول یــک میلیون تن 
پروپیلن تبدیل می شــود. پروپیلن تولید شــده توســط خط لوله به شــمال فارس و از آنجا از مســیرهای مختلف به ســایر 
نقــاط کشــور ارســال خواهد شــد. طرحی نیــز در بندر امیرآبــاد با ظرفیــت۴۰۰ هزار تن پروپیلن در دســت اقدام اســت.
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